
 

ایران، جزو بالاترین رتبه های فرونشست در جهان
فرونشست  درباره  ایرانی  محقق  دو  تحقیقات  نتایج 
در کشور در گاردین منتشر شد.  تصاویر ماهواره ای نشان 
می دهد در کشور ما در اثر برداشت بیش از حد آب های 
- در سال  زیرزمینی، مناطق وسیعی - بیش از ۱۰ سانتی متر
فرونشست دارند؛ که ممکن است صدها تا هزاران سال طول 
بکشد تا شرایط به حالت اولیه برگردد. پدیده فرونشست، 
بر زیرساخت هایی مانند فرودگاه ها، جاده ها و راه آهن تأثیر 
می گذارد. بر اساس مطالعه ای که امسال منتشر شد، کاهش 
آب های زیرزمینی در ایران در حال رسیدن به مرز بحران 
حقیقی  حق شناس  محمود  مطالعه توسط  این  است. 
و مهدی معتق، دو محقق ایرانی از دانشگاه لایبنیتس 
هانوفر و مرکز تحقیقات علوم زمین آلمان، انجام شده و 
نشان می دهد بخش های گسترده ای از ایران تحت تاثیر 
تبعات منفی کاهش منابع آب های زیرزمینی و فرونشست 
زمین قرار گرفته است. به گفته مهدی معتق، استاد مرکز 
خ فرونشست  تحقیقات علوم زمین آلمان، استان کرمان نر
ع  کی را تجربه می کند. این اتفاق در اثر آبیاری مزار وحشتنا
پسته است که به واسطه آب های زیر زمینی صورت می گیرد. 
خ فرونشست در کرمان، بیش  داده ها نشان می دهد که نر
از ۳۵ سانتی متر در سال ثبت شده است. چندی پیش  نیز 
محمد درویش، فعال محیط زیست، در گفت وگو با خبرآنلاین 
اشاره کرده بود: »علاوه بر کرمان، استان خراسان رضوی، 
در فاصله دشت مشهد به چناران جزو مناطقی است که 
بدترین وضعیت فرونشست زمین را دارد. بعد استان فارس، 
، یزد و  استان تهران و پس از آن استان های اصفهان، البرز
بخش هایی از استان همدان مناطقی هستند که در معرض 
خ فرونشست زمین در ایران، بین  این خطر قرار دارند.« نر
بالاترین رتبه های جهان قرار دارد و دومین جایگاه را به 
خود اختصاص داده است. بسیاری از استان های کشور در 
بخش های توسعه یافته، با خطر شدید فرونشست و آسیب 
جبران ناپذیر به مخازن آب زیرزمینی خود مواجه هستند. 
بر اساس این مطالعه، بعضی از سفره  های آب زیرزمینی 
در ایران به طور کامل از بین رفته اند یا در معرض نابودی 
کامل قرار دارند و احتمال احیای آنها بسیار دشوار و تقریبا 
ناممکن شده است. به گفته محققان، این استخراج ناپایدار 
، تقریباً ۹۰  آب های زیرزمینی، در آینده ای نه چندان دور
درصد جمعیت کشور را با بحران آب مواجه می کند. معتق 
در این باره می گوید: »نیاز فوری به یک اقدام مؤثر و سیاستی 
منسجم در زمینه مدیریت منابع آب زیرزمینی وجود دارد.«

درخواست بهزیستی 
برای ضرورت گسترش خدمات سلامت روان

مدیرکل دفتر مشاوره و امور روانشناختی معاونت سلامت 
کید بر ضرورت  اجتماعی سازمان بهزیستی کشور ضمن تا
، از دولت  گسترش خدمات مشاوره و روانشناسی در کشور
چهاردهم خواست تا به صورت جدی به این موضوع بپردازد 
و بیمه خدمات مشاوره و سلامت روان را برای آحاد جامعه، 
جاری و ساری کند.  معصومه توکلی در گفت وگو با ایسنا، از 
جمله مهم ترین موانع دسترسی مردم به ویژه اقشار کم درآمد 
به خدمات سلامت روان را مشکلات اقتصادی دانست و در 
این زمینه اظهار کرد: گسترش بیمه خدمات مشاوره و افزایش 
اعتبار یارانه مشاوره می تواند در این زمینه راهکار موثری 
باشد.  وی ادامه داد: افزایش امکانات و الزامات موردنیاز برای 
توسعه خطوط صدای مشاوره ۱۴۸۰ و رفع مشکل افزایش 
نیروهای تخصصی این خط که خدمات رایگان و تخصصی 
مشاوره را از ساعت ۸ صبح تا ۱۲ شب و در تمامی روزهای هفته 
)حتی ایام تعطیل( ارائه می دهند از دیگر خواسته های ما از 
دولت جدید است. بدیهی است که این اقدامات به افزایش 
کمیت و کیفیت خدمات مذکور می انجامد. علاوه بر موارد 
کز  فوق، ایجاد مرجعیت واحد در صدور مجوز و نظارت بر مرا
مشاوره غیردولتی می تواند در بهبود کیفیت خدمات موثر 
باشد که این امر نیازمند توجه ویژه در دولت چهاردهم است. 

گرانی
مشکلات اقتصادی باعث شده مردم از نظر رفاهی در شرایط 
خوبی به سر نبرند. در این زمینه قشر کارمند و حقوق بگیر 
جامعه به محض اینکه حقوقشان را دریافت می کنند، دغدغه 
، تلفن و  پرداخت به موقع اجاره خانه و قبوض آب، برق، گاز
تامین بسیاری اقلام ضروری را دارند که بعضا به بیماری های 
روحی و روانی و از همه مهمتر افسردگی دچار می شوند. 
امیدواریم برای حل مشکلات مردم مسئولان فکری اساسی 

بیندیشند تا مشکلات مردم کمتر شود. 
شفیعی از تهران 

 

لوازم التحریر
اعتماد مردم از مسئولان به خاطر عدم رسیدگی به مشکلات 
اقتصادی کاهش یافته است. بار گرانی چنان بر مردم فشار 
آورده که تاب و تحمل شان را از دست داده اند و در حال حاضر 
گرانی وسایل مدرسه و نوشت افزار تاب و توان مردم را بریده 
است. تصویب قوانین ضربتی و رسیدگی فوری به مساله گرانی 

آرزوی دیرینه مردم و خواست تمام آحاد جامعه است. 
اصغری از تهران 

 

زنگ ورزش
حالا که مدارس شروع شده امیدوارم سازمان آموزش و 
کید بیشتر  پرورش در مورد زنگ ورزش مدارس ابتدایی تا
به مدارس بکنند تا این بچه ها زنگ ورزش را در کلاس ها 

نگذرانند. 
سعیدی از تهران 

که خاطرم  آرمان ملی – شفق محمدحسینی: تا آنجا 
هست، این دانش آموزان بودند که می توانستند در مدرسه 
غیبت کنند و معلمان صبح به صبح، دفتری را باز می کردند 
که  و تک به تک اسامی را می خواندند تا مقابل نام هایی 
نیامده اند، »غین« بزرگی به نشانه غیبت بنویسند. اما از 
تناقضاتی که این روزها در هر گوشه و خیابان این سرزمین 
می بینیم، یکی هم کلاس بی معلم است. یکی از کلاس های 
پایه ششم مدرسه ای دولتی در تهران، در هفته اول مهرماه 
گویا تنها مختص همین  بدون معلم برگزار شد. اتفاقی که 
کمبود معلم از  مدرسه و این سال تحصیلی نبوده است. 
چالش های جدی حوزه آموزش است که دلایل بسیاری دارد. 
، کیفیت مدارس  با رشد مدارس غیرانتفاعی در دهه های اخیر
دولتی روبه افول رفته است. تا جایی که عملا والدین هم 
ترجیح می دهند فرزندان خود را در مدارس غیرانتفاعی ثبت 
نام کنند. اما این شامل همه والدین نمی شود و مانند همه 
نابرابری ها، قشر کم درآمد از دریافت آن عاجز مانده اند.حالا با 
، تامینِ نیازهای اولیه  افزایش هزینه های روزانه یک دانش آموز
یک دانش آموز هم به راحتی امکانپذیر نیست، دیگر مدرسه 

غیرانتفاعی بماند برای از ما بهتران!
در حالی که مدارس غیرانتفاعی هر روز با ارائه سرویس 
ویژه ای، سعی در بالابردن آمار ثبت نام و موفقیت های مدرسه 
خود دارند، مدارس دولتی روزبه روز کمرنگ تر می شوند. به 
طوری که در مناطق نسبتا مرفه تر تهران، کمتر دانش آموزی 
که والدین و خودش حتی تمایلی به ثبت نام  را می بینید 
در مدارس دولتی داشته باشد. به طوری که والدین حتی 
حاضرند از برخی هزینه های خود بکاهند، اما فرزندانشان 
در مدارس غیرانتفاعی تحصیل کنند. این در حالی است که 
برخی مدارس غیرانتفاعی، کیفیت و امکانات چندان بالایی 
هم ارائه نمی دهند، اما باز والدین ثبت نام در این مدارس را 
به مدارس دولتی ترجیح می دهند.  طبق همه آنچه ناعادلانه 
در این شهر تقسیم شده است، آنچه در مناطق دیگر تهران 
می گذرد با مناطق شمالی کاملا متفاوت است. اغلبِ مناطق 
مرکزی و جنوبی شهر تهران، تعداد کمی مدارس غیرانتفاعی 
کنِ  گر بسیار هم باشد، والدین دانش آموزان سا دارد. حتی ا
این مناطق از پسِ هزینه های مدارس غیرانتفاعی برنمی آیند. 
یکی از چالش های مدارس دولتی، تعداد بالای دانش آموزان 
در یک کلاس است و همچنین جمعیتِ بسیارِ مدارس. یکی 
از والدین که کودکی با جثه ریزاندام دارد، می گوید فرزندش 
کی هایش را با خیال راحت میل کند. زیرا  حتی نمی تواند خورا
اغلب یکی از دانش آموزانِ کلاس های بالاتر و یا چند نفر به زور 

کی اش را از او می گیرند. او حتی می گوید سال گذشته یکی  خورا
از بچه ها مرتب از کودکش درخواستِ مبلغی می کرد و تنها وقتی 
والدین این کودک با او صحبت کردند، ترسید و بالاخره دست از 
سرِ فرزندشان برداشت. این تنها یکی از مسائل کوچکی است 
که دانش آموزان در مدرسه با آن روبه رو هستند. هرچند شامل 
همه مدارس دولتی نمی شود.  امکانات محدود مدارس دولتی 
سبب شده است که معلمان ترجیح دهند به سمت مدارس 
غیرانتفاعی بروند. هرچند این قشرِ زحمتکش را نمی توان 
که هرگز عادلانه  مقصر دانست. مشکل از امکاناتی است 
تقسیم نشده است. مدارس غیرانتفاعی با هزینه بالایی که از 
والدین دانش آموزان دریافت می کنند، امکانات بهتری را ارائه 
می دهند. باتوجه به وضعیت اقتصادی نابسامان دهه های 
، معلمان هم حق دارند به دنبال امنیت شغلی و خیال  اخیر

آسوده تری باشند. 

   کیفیت مدارس دولتی قبلا بهتر بود
سال ها قبل تا جایی که به خاطر می آورم، کیفیت و اسم 
و رسم مدارس دولتی در اغلب مناطق تهران به گونه ای بود 
کمتری از حضور فرزندانشان در این  که والدین نارضایتی 
مدارس داشتند. در هر منطقه چند مدرسه دولتی بودند که 
از قبل ثبت نام حتی، همه نام آنها را می دانستند. والدین هم 
برای ثبت نام فرزندان خود در این مدارس حاضر بودند از هر 
فیلتری عبورکنند، اما امروز این طور نیست. هرچند هنوز هم 
مدارس دولتی در هر منطقه ای هستند که والدین از حضور 
فرزندانشان در آنها راضی هستند. اما این شامل همه مدارس 
دولتی نمی شود. و در منطقه های مختلف، متفاوت است. 
مدارس دولتی با مشکلاتی روبه رو هستند که مهم ترین دلایل 
آن نداشتن امکانات کافی برای دانش آموزان و کادرآموزش 
مدارس است. این مدارس برای تجهیزات خود از خانواده های 
که والدین یکی از  کمک می گیرد. به طوری  دانش آموزان 
کودکانی که فرزندش به مدرسه دولتی می رود می گوید: هر 
سال در روز ثبت نام و هنگامِ گرفتن کارنامه، از والدین مبلغی را 
درخواست می کنند. شاید تلویحا بگویند که باید بپردازید. اما 
به نوعی اجبار هم هست. امسال برای ثبت نام۳۰۰هزارتومان از 
ما دریافت کردند. سال گذشته نیز هربار که برای گرفتن کارنامه 
که شاید در ظاهر  رفتیم، مجبور به پرداخت مبلغی شدیم 
اجباری نیست، اما نمی توانی که پرداخت نکنی. کلاس ششم 
یکی از مدارس دولتی تهران، دارای۵کلاس است که در هفته ای 
که گذشت، یکی از کلاس ها معلم نداشت. دانش آموزان از روز 
اول به مدرسه آمده و تا ساعت ۱۲ونیم که در مدرسه بودند 

مشغولِ بازی و استراحت بودند. این ناهماهنگی بیش از همه 
کودکان را دچارِ ناراحتی کرده است. از یکی از دانش آموزان 
پرسیدم خوشحالی که معلم نداشتید؟ با تردید جواب داد: هم 
خوشحالم هم ناراحت! و با حسرت به خواهرش نگاه کرد، که 
، هربار با برنامه ای مشخص به خانه آمده است و  این چندروز
مدام تکرار کرده است که امروز خانوممون اینو گفت. سعی کرد 
گر معلم  به روی خودش نیاورد. اما تردید و کمی نگرانی از اینکه ا
شنبه نیاید چه می شود را در نگاهش می شد دید. طبق گفته 
، درصورت نیامدن معلم،  مسئولانِ مدرسه، این ۳۲دانش آموز

بین دیگر کلاس ها تقسیم خواهند شد. 

وانه مدارس غیرانتفاعی  کافی، معلم ها را ر    حقوق نا
می کند

یکی از معاونان سابق که در مدرسه دولتی اشتغال داشته 
است، درباره وضعیت مدارس دولتی به »آرمان ملی« گفت: 
کنون نه نیروی  قبلا این مدارس از نظرآموزشی بهتر بودند. اما ا
کافی دارند و نه کیفیتِ گذشته را دارند. من خودم نوه ام را به 
مدرسه دولتی می برم و آنچه می بینم متفاوت از آنچه زمان ما 
بود هست. به اندازه کافی رسیدگی نمی کنند. معاون سابق 
مدرسه درباره وضعیت حقوق در مدارس دولتی نیز گفت: من 
با۳۰سال سابقه کار و همچنین حق معاونت تنها ۱۳میلیون 
که درحال خدمت  تومان دریافت می کنم. این برای آنها 
هستند و بازنشسته نشدند، نزدیک ۲۰میلیون تومان است. 
این مبلغ درماه چگونه می تواند نیازهای یک خانواده را تامین 
که معلمان، ترجیح  کند؟ همه این مسائل سبب می شود 

بدهند به مدارس غیرانتفاعی بروند، آنها هم حق دارند. 
او درباره وضعیت مدارس غیرانتفاعی و حقوق دریافتی کادر 
آموزش نیز گفت: در مدارس غیرانتفاعی وضعیت متفاوت 
است. باتوجه به حقوق بالایی که دارند، امکانات بیشتری هم 

برای دانش آموزان و کادر آموزش فراهم می شود. 
مساله نبود حضور معلم در کلاس، بیش از همه والدین و 
دانش آموزان را دچار اضطراب خواهدکرد. والدینی که برخی 
به دلیل اشتغال نمی توانند حتی به اندازه کافی به مدارس و 
جلسات اولیا و مربیان فرزندان خود سربزنند، دیگر چه رسد 
به اینکه در خانه بمانند و از فرزندان بی معلمِ خود مراقبت 
کنند. دانش آموزان کلاس ششم اما صبح روز چهارشنبه با 
نگرانی بیشتری از سایر دانش آموزان پا به مدرسه گذاشتند؛ 
مکانی که قرار است آنها را در آرامش، برای رسیدن به فردایی 
بهتر آماده کند، هفته اول مهر که میزبانِ چندان خوبی نبود، 

شاید که در ادامه بهتر شود. 
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گــــزارش

خـــــبر

اخبار کوتــــاه

روی خط آرمان ملی

هشدار بارش در جاده های شمالی
رئیس مرکز اطلاعات و کنترل ترافیک پلیس 
راهور فراجا درباره بارش باران و لغزندگی 

جاده های شمالی به رانندگان هشدار داد. 
، سرهنگ احمد شیرانی  گزارش  مهر به 
گفت: با توجه به شروع بارش های پاییزی 
سطح جاده ها لغزنده و در صورت عدم رعایت 
احتیاط در رانندگی خطر افزایش تصادفات 

گونی ها در رانندگی پیش بینی می شود.  و واژ
وی ادامه داد: همیشه در اولین بارندگی ها 
به علت وجود ذرات روغن و آثار باقیمانده 
در سطح راه، لغزندگی جاده ها بیشتر شده 
و رانندگی در این شرایط نیازمند آمادگی و 
رعایت احتیاط بیشتر برای پرهیز از حادثه 
است.  شیرانی با بیان اینکه در این شرایط 
به میزان  رانندگی حتی  کاهش سرعت در 
تابلوهای حد سرعت مشخص  از  پایین تر 
سرعت  رعایت  و  جاده ها  در  گفت:  شده 
بیشتر  احتیاط  رعایت  با  همراه  مطمئنه 
بیان  با  وی  است.   اهمیت  حائز  بسیار 
افزایش  باعث  جاده ها  در  بارش ها  اینکه 
لغزندگی سطح مسیر شده و خطر تصادف و 
گونی ها افزایش یافته است افزود: در این  واژ
شرایط کاهش سرعت در رانندگی و رعایت 
اهمیت است،  بیشتر بسیار حائز  احتیاط 
لغزندگی جاده ها به همراه بی احتیاطی برخی 
را  زنجیره ای  تصادف های  خطر  رانندگان 
و  اطلاعات  مرکز  رئیس  می دهد.   افزایش 
کنترل ترافیک پلیس راهور فراجا با بیان اینکه 
در این ایام شروع بارش های سال گذشته 
گواری  شاهد وقوع تصادفات زنجیره ای نا
هم در بخش خودروهای سواری شخصی و 
هم در بخش حمل و نقل عمومی بار و مسافر 
بوده ایم ادامه داد: علت اصلی این حوادث 
بی توجهی رانندگان به لزوم کاهش سرعت 
در شرایط بارندگی و عدم رعایت فاصله طولی 
مناسب با خودرو جلویی است.  شیرانی گفت: 
اصرار رانندگان به رسیدن به مقصد در یک 
ساعت و زمان مشخص قبلی بدون در نظر 
گرفتن شرایط نامناسب آب و هوایی و عدم 
پیش بینی افزایش لغزندگی سطح راه ها در 
این شرایط از علل زمینه ساز این تصادفات 
بوده است.  وی با بیان اینکه در این شرایط 
لازم است رانندگان مدت زمان بیشتری برای 
رسیدن به مقصد در نظر بگیرند و با توجه 
به شرایط بارندگی و لغزندگی جاده ها رعایت 
طولی  فاصله  رعایت  نیز  و  بیشتر  احتیاط 
بیشتر با خودرو جلویی را در دستور کار خود 
قرار دهند اظهار کرد: با سرعت مطمئنه که 
پایین تر از سرعت درج شده بر روی تابلوهای 

مسیر است رانندگی کنند. 

جزئیات ثبت نام دانش آموزان 
اتباع در مدارس

بنابر گفته رئیس امور بین الملل و مدارس 
ج از کشور وزارت آموزش و پرورش، ۹۵ تا  خار
۹۶ درصد دانش آموزان اتباع ثبت نام شده اند.  
از  ج  خار مدارس  و  بین الملل  امور  رئیس 
کشور وزارت آموزش و پرورش با بیان اینکه 
۹۵ تا ۹۶ درصد دانش آموزان اتباع ثبت نام 
شده اند گفت: روند ثبت نام به خوبی در حال 
کد یکتا« ندارند،  انجام است اما افرادی که »
با مراجعه به دفاتر کفالت می توانند این کد 
را دریافت کنند.  سید محمد طباطبایی در 
گفت وگو با ایسنا، با بیان اینکه کد یکتا حکم 
کد ملی ایران را دارد گفت: براساس آن مدارس 
نسبت به ثبت نام اقدام می کنند.  وی با بیان 
اینکه آموزش و پرورش برای ثبت نام اتباع 
مشکلی ندارد افزود: تنها کافی است این افراد 
اقامت خود را در ایران قانونی کنند و بعد برای 
ثبت نام اقدام کنند.  رئیس امور بین الملل و 
مدارس خارج از کشور وزارت آموزش و پرورش 
با بیان اینکه تا چند روز دیگر ثبت نام ها تمام 
می شود ادامه داد: افرادی که پدر و مادرشان 
کد یکتا  کد یکتا دارند، یک روزه می توانند 
دریافت کنند اما افرادی که والدینشان کد 
ندارند، با ارائه مدارک قانونی و تشکیل پرونده 
، کد یکتا  در دفاتر کفالتی زیر نظر وزارت کشور

دریافت می کنند.  

 کاهش مراجعه تهرانی ها
 برای اهدای خون 

مدیرکل انتقال خون استان تهران با هشدار 
نسبت به استمرار روند کاهش اهدای خون در 
پایتخت با توجه به تعطیلات آخر شهریورماه 
و همچنین بازگشایی مدارس و دانشگاه ها، 
گفت: ادامه روند کنونی اهدای خون می تواند 
ذخایر خونی را تحت تاثیر قرار دهد.  دکتر سید 
منتظر شبر در گفت وگو با ایسنا، درباره میزان 
مراجعه تهرانی ها برای اهدای خون گفت: روند 
کاهش مراجعه برای اهدای خون در پایتخت 
ادامه  دارد و روزهای نخست مهر ماه نیز مزید 
بر علت شده و مراجعه مردم برای اهدای 
خون را تحت  تاثیر قرار داده است. با توجه به 
وضعیت مراجعه برای اهدای خون، از مردم 
می خواهم که برای اهدای خون به پایگاه های 
خون مراجعه  کنند.  وی با بیان اینکه میزان 
کز درمانی نسبت به اهدای  توزیع خون در مرا
خون بیشتر است، توضیح داد: در حال حاضر، 
توزیع واحدهای خون نسبت به اهدای خون 
بیشتر است؛ به نحوی که برآوردها بیانگر این 
کز  است میزان توزیع واحدهای خون در مرا
درمانی نسبت اهدای خون به صورت روزانه 

۳۰۰ واحد بیشتر است. 

در  معدنجو  سنگ  زغال  معدن  انفجار  ملی:  آرمان 
۵۰کشته، تلخ ترین حادثه هفته اول  طبس، با بیش از 
امتداِدحوادث  در  حادثه  این  متاسفانه  بود.  مهرماه 
، برای همه با بهت و درد  مرگبار معدن در سال های اخیر
همراه بوده است؛ در عین حال، انتقاد به فقدان ایمنی و 
عدم توجه به جان و سلامت کارگران بالا گرفته است. ایلنا 
ج اللهی، فعال کارگری، ابعاد این  در گفت وگو با کاظم فر
حادثه را بررسی کرده است. در این میان اما اظهارنظرهای 
شتاب زده برخی مسئولان، داغ خانواده های این عزیزان 
و دیگر افراد دغدغه مند را سوزان تر از شب تاریکِ شنبه، 
که  می رفت  انتظار  شاید  است.  کرده  معدنچیان  برای 
، پیش از اعلامِ نتایج بازرسی، کمی  احمد میدری، وزیر کار
ج اللهی«  کاظم فر سنجیده تر و دلسوزانه تر اظهارنظرکند. »
فعال کارگری با بیان اینکه خطا وقتی تا این اندازه تکرار 
می شود، دیگر خطا نیست، بلکه تخلف عامدانه است؛ به 
ایلنا گفت: وقوع ۱۲ حادثه معدنی با بیش از ۶۲ کشته در 
سال های اخیر که بیشتر آن ها در بستر و با دلایل همانندی 
خ داده اند جای تامل و تحقیق بسیار دارد. حادثه معدن  ر
ک مرگ کارگران  طبس، یک حلقه از زنجیره متصل و دردنا
معادن در اثر بی تدبیری ها و بی مسئولیتی هاست؛ شیوه 
مرگ، انتشار گاز متان و سپس زیر آوار رفتن تن های خسته و 
کافی برای گذران  رنجوری است که به امید دریافت مزدی نا

خانواده به عمق ۷۰۰ متری زمین رفته بودند. 
 ، او اضافه کرد: با نگاهی به گذشته های نه چندان دور
ک را در زمستان  حلقه های بزرگ دیگری از این زنجیره  دردنا
یورت )۱۳۹۶( با ۴۳ کشته، باب نیزو )۱۳۸۸( با ۱۲ کشته، یال 

شمالی طبس )۱۳۹۲( ۸کشته و… می توان دید. 
ح این پرسش که »مقصر کیست و علت  ج اللهی با طر فر
اصلی در کجاست« به اظهارنظرها و خبرها در روزهای اخیر 
اشاره می کند: اظهارات و خبرها نشان می دهد که تا چه 

اندازه جان کارگران بی ارزش شده است؛ علی مقدس زاده؛ 
رئیس کانون شوراهای اسلامی خراسان جنوبی گفته است 
»برخی قسمت ها و ابزارها در معدنجو نسبتا مکانیزه هستند 
اما نه به لحاظ ایمنی بلکه ابزار و وسایل مورد استفاده در 
بهره برداری. حتی یک سنسور تشخیص گاز متان نداریم؛ 
گر مانند معدن مرکزی یک سنسور گاز متان داشتیم این  ا
اتفاق نمی افتاد.« خبرگزاری ایرنا در ۸شهریور ۱۴۰۳ نوشته 
است »حادثه تصاعد گاز متان در معدن زغال سنگ پروده 
طبس چهار مصدوم داشت.« بی توجهی به این مشکل 
و درس نگرفتن از آن بیست روز بعد در معدنجو ۵۲ کشته 
بجا می گذارد. زهرا سعیدی، سخنگوی کمیسیون صنایع 
و معادن مجلس گفته است »علت حادثه انفجار معدن 
رعایت نکردن مسائل ایمنی است. آژیر مرکزی معدن خراب 
بوده یا اصلا وجود نداشته، به همین دلیل حتی کارشناسان 

ایمنی معدن جان خود را از دست داده اند.«
او با بیان اینکه از این اخبار آنچه برمی آید جز درد و 
قربانی  کارگران  آن  در  که  نیست  شرایطی  بر  حسرت 
سودجویی برخی می شوند؛ می افزاید: انفجارهای متوالی 
و مشابه در معادن خراسان، بلوچستان، سمنان، دامغان 
خ می دهد اما علت ها و ریشه های مشترک  و آذربایجان ر
این انفجارها به منظور پیشگیری از رخدادهای مشابه 
مورد بررسی و دقت قرار نمی گیرند. در این میان، کفش های 
کهنه و پاره  مانده بر پای پیکر یکی از جانباختگان و حمل 
ک و سنگ، داستان و راز و رمزهای  گن های حمل خا در وا

بسیار دارد. 
فرج اللهی معتقد است در این بین، پرسش های بسیاری 
است که بی پاسخ مانده است از جمله؛ چرا وزیر کار پیش 
از اعلام نتایج بازرسی تیم بازرسی حکم بر حادثه بودن 
انفجار معدن و بی تقصیری مدیرعامل و هیات مدیره شرکت 
معدنجو می دهد؟ چرا سیستم تهویه معدن خراب بوده و 

عوامل موثر در احتراق برطرف نشده است؟ چرا تجهیزات 
داخل معدن ضد انفجار نبوده اند؟ چرا با این عمق حفاری 
سیستم زهکشی در این معدن نصب نشده؟ چرا گازسنجی 
انجام نشده است؟ آیا مطابق تبصره یک ماده ۱۰۲ آیین نامه 
اجرایی معادن، اساسا شرکت معدنجو مجوز صلاحیت از 
نظام مهندسی معادن را داشته است؟ اهلیت شرکت های 
بهره بردار این معادن چگونه احراز می شود؟ آیا پر شمار 
بودن این گونه حوادث و انفجارها و فزونی تلفات جانی 
این معادن درستی تشخیص اهلیت و تایید دارا بودن 
مجوز های لازم را زیر سوال نمی برد. این حد از آسانگیری 
در رعایت موازین به نفع و به زیان کدام طبقات و لایه های 

اجتماعی است؟
کارگری اضافه می کند: آیا مطابق ماده ۱۰۴  این فعال 
همین آیین نامه، با توجه به تعداد کارگران الزام به حضور 
یک نفر ذیصلاح به عنوان مسئول ایمنی و یک مسئول 
بهداشت حرفه ای رعایت شده است؟ مطابق گفته های 
وزیرکار دوره های پیشین، بدون توجه به کیفیت و دقت 
بازرسی که خود جای سوال بسیار دارد، آیا فقط دو فقره 
بازرسی در سال برای معادنی اینچنین کافی است؟ این 
معادن، به گفته کارشناسان، به دلیل نوع دیواره ها و میزان 
ک محسوب می شوند و  گاز متان محبوس در لایه ها، خطرنا
بهره برداری از آن ها نیازمند فراهم بودن سرمایه و منابع لازم 
برای تهیه تجهیزات و آموزش های ویژه است؛ در نبود این 
منابع و تجهیزات، با کدام انگیزه و با هدف حمایت از کدام 
طبقات و گروه های اجتماعی و با چگونه نظارتی این معادن 
گذار می شوند؟ و در نهایت  به بهره بردار )بخش خصوصی( وا
اینکه، بخشنامه دولت دال بر حذف مصوبه الزام آور احراز و 
اخذ گواهی صلاحیت ایمنی پیمانکاران از قانون برگزاری 
کدام  مناقصه های پیمانی چه انگیزه ای دارد و منافع 

طبقات را تامین می کند؟

وقوع12ِحادثه معدنی با بیش از62کشته در سال های اخیر

ک مرگ کارگران معادن زنجیره دردنا

در هفته اول مهر برخی از مدارس دولتی معلم نداشتند

کلاسهــــایبـــــــیمعلم

    مدارس دولتی از بی معلمی تا 

زورگیری دانش آموزان


